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a r m a n m e l i . i r سخنگوی دولت: 
نتایج سیاه نمایی و دولت زدایی 
فقط به دولت محدود نمی ماند

 سبد ۱۰ میلیونی واکسن از چین تکمیل شد
گفت و گــــو

محمدجواد جمالی نوبندگانی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 ایده  خروج    از  برجام
 در نظام  مطرح نیست

   مخالفان برجام به دنبال بهره گیری حداکثری از آن هستند
  انتصابات مسیر سیاست خارجی کشور را مشخص می کند

سخنگوی دولت با بیان 
اینکه سال های اخیر را باید 
ســال های گذار و حیاتی 
خواند و توصیف کرد، اظهار 
داشت:  تحمل سه سال تحریم و سه سال 
پرفشار اقتصادی که در ماه های اخیر آثار حاد 
آن بر زندگی مردم مشهودتر شده است، پاندمی 
کرونا و ابهام در زمان پایان  یافتن ویروس کووید 
۱۹ و ضرورت مبارزه بی امان ملی با آن در 
کنار کم آبی و خشکسالی بی نظیر در ۵۰ سال 
اخیر و تاثیرش بر آب و کشاورزی، باعث ایجاد 
فشاری کم نظیر بر جامعه شده است.  علی ربیعی 
گفت: بزرگ ترین  قدرت اقتصادی و نظامی 
جهان با همه توان و ظرفیت خود، به اقتصاد 
در حال رشد ایران، حمله کرد. قرار بود در 
یک جنگ اقتصادی، ایران را مغلوب و دچار 
فروپاشی کنند؛البته صدمه و آسیب زیادی 
در این جنگ، به مردم وارد شد و دولت -کنار 
مردم- با تصمیمات اقتضایی، در این نبرد دشمن 
را ناکام گذاشت، اما آثار آن پس از شکست 
آمریکا، کماکان در زندگی مردم ادامه دارد. 
وی افزود: همچنین در هفته های اخیر، موضوع 
تغییر دولت و انتقال قدرت را نیز پیش  رو داریم. 
مجموعه این موارد ایجاب می کند تا بیش از هر 
دوره ای، با هوشمندی همگانی و همدلی ملی 
بتوانیم این دوره را پشت سر بگذاریم و بتوانیم 
فردایی بهتر را برای ایران ترسیم کنیم. عضو 
هیات دولت بیان کرد: ما در مقابله با جنگ 
اقتصادی به نقطه ای رسیده ایم که احساس 
مقاومت و پایداری ایران، باید کماکان از سوی 
تحریم کنندگان درک شود؛ برای همین نباید 
بهانه ای برای استمرار تحریم به تحریم گرها 
داد. سخنگوی دولت تصریح کرد: اپیدمی کرونا 
و خشکسالی نیز مساله ای جهانی است و همه 
کشورهایی که درگیری جدی با آن دارند،  با 
بحران مواجه اند؛ سالهاست که آب، مولفه مهمی 
در امنیت جهانی محسوب می شود. در همین 
راستا برای مبارزه با خشکسالی و کرونا نیاز به 
همکاری و همیاری ملی داریم و در صورت بروز 
رفتار غیرهمدلانه، جامعه  دچار تنش خواهد 
شد. وی ادامه داد: دولت از همه توان خود -تا 
آخرین ساعات کاری- به کار می گیرد تا دولت 
آینده بتواند با آرامش ماه های آغازین فعالیت 
خود را شروع کند. در این میان همه ما ایرانیان، 
چه آنان که به رئیس جمهور منتخب رای داده اند 
و چه آنها که رای  نداده اند،  ضمن درک شرایط 
موجود و مشکلات تحمیل شده ناشی از تحریم 
و کرونا به ملت و دولت، به عنوان وظیفه ای ملی، 
باید همدلانه و با صبوری گام بردارند تا جامعه 
در آرامش از این مقطع عبور کند. ربیعی درباره 
کرونا، واکسن کرونا و تحریم نیز اظهار کرد: 
کماکان با بیم  و امیدهای زیادی در مقابله با 
کرونا مواجهه هستیم و لازمه موفقیت ما در 
مبارزه با این ویروس، رفتار معطوف به سلامت 
توسط همه آحاد جامعه، از سطح فرد تا نهادهای 
مختلف  و همچنین اجرای برنامه واکسیناسیون 
با گسترش تولید واکسن است. وی عنوان کرد: 
»کنش معطوف به سلامت مردم و جامعه « و 
»برنامه ریزی برای ایمن سازی جامعه« و »مبارزه 
با کرونا« سه عرصه مهم حوزه سلامت و مقابله با 
گسترش ویروس کووید ۱۹ است. ربیعی اذعان 
کرد: طی روزهای اخیر نخستین محموله 
واکسن آسترازنکا تولیدی ژاپن به کشور وارد 
... -اگر مشکلی پیش نیاید- با  شد و ان شاءا
وعده ای که عزیزان در ژاپن دادند جمعه هم 
محموله دوم یعنی در مجموع دو میلیون و 
۹۰۰ هزار دُز این واکسن تکمیل خواهد شد. 
سبد ۱۰ میلیونی واکسن از چین نیز دو روز 

گذشته تکمیل شد.
 هیچ مساله دیگری برای مذاکره نداریم

 ربیعــی در خصــوص مــذاکرات وین و 
سرنوشت برجام گفت: ما همچنان به بازگشت 
همه طرف ها به تعهدات شان در برجام مطابق 
با نص توافق بدون کم و کاست پایبندیم و بنا 
نداریم که مساله دیگری را به مذاکره بگذاریم. 
تا وقتی آمریکا و دیگر اعضای ۱+4 به تمامی 
تعهدات خود در برجام عمل نکرده اند، صحبت 
و حتی فکر کردن درباره مذاکراتی فراتر از 
آن بی معنی است . ربیعی افزود: این رویکرد 
اصولی و مبنایی جمهوری اسلامی ایران 
و مستظهر به اسناد بالادستی نظام بوده و 
با تغییر دولت ها تغییر نخواهد کرد. البته 
دولت سیزدهم این اختیار قانونی را خواهد 
داشت که به شیوه منحصر به خود به مساله، 
ابزارها و شیوه های دیپلماسی و تحقق اهداف 
مسامحه ناپذیر ملی نگاه کند، دولت دوازدهم 
تمام مسئولیت خود را برای لغو تحریم ها 
در مذاکرات به سرانجام رسانده است و اگر 
محدودیت های غیرضروری اعمال شده در 
قانون مذکور نبود، امروز شاهد نتیجه متفاوتی 
وضعیت  درباره  دولت  سخنگوی  بودیم. 
استان خوزستان عنوان کرد: استان هایی 
با خشکسالی مواجه هستند - به ویژه  که 
خوزستان- همواره  در کانون توجه دولت 
بوده اند، اما در ارتباط با استان خوزستان، 
از سال ۹2تاکنون 2۱ هزار و پانصد میلیارد 
تومان برای طرح های آن اختصاص یافته است. 
اگر این اقدامات نبود، امروز مساله خشکسالی 
و کم آبی به مراتب وضعیت بغرنج تری پیدا 
می کرد. وی در همین راستا گفت: در مورد 
آب شرب هم در زمان خشکسالی، در کل 
کشور  باید شش الی هفت هزار روستا را با 
تانکر آبرسانی کنیم، زیرا لوله های آب خشک 
می شوند. درباره خوزستان هم در این مقطع، 
با همکاری نهادهای مربوطه تدابیر لازم اتخاذ 
شده و به روستاهایی که فاقد آب شرب هستند 

به وسیله تانکرها آبرسانی شود.

گــــزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسیــن: 
همچنان رویکرد دولت سیزدهم در عرصه 
سیاست خارجی و به خصوص در قبـال 
برجام، یکی از سوالات اصلی است که 
اذهان عمومی را به خود مشغول کرده است. هرچند این 
مساله در این خصوص مطرح می شود که سیاست خارجی 
در ارکان بالادستی دولت مسیرش مشخص می شود، اما 
تجربه ثابت کرده است که دولت ها نیز در این عرصه می توانند 
نقش آفرینی کنند و مسیر را تغییر دهند. امروز بسیاری از 
کارشناسان بر این باورند که دولت سیزدهم برای بهبود اوضاع 
کشور راهی جز ادامه برجام ندارد و دولت جدید یا می داند 
یا خواهد فهمید که بدون برجام نه تنها مشکلات سیاست 
خارجی قابل حل نیست بلکه مشکلات اقتصادی داخلی هم، 
حل نمی شود. به همین علت به نظر می رسد که دولت آینده یا 
در کوتاه مدت یا در میان مدت به این نتیجه خواهد رسید که 
برای حل مشکلات سیاست خارجی و برای از میان برداشتن 
تحریم ها و روابط سیاسی و بانکی، باید مساله برجام حل شود. 
مساله ای که در داخل نیز همچنان درگیر اما و اگرهای فراوان 
است و پیش از همه چیز باید تکلیف این حوزه مشخص شود 
که کدام نهاد در عرصه برجام قرار است تصمیم نهایی را 
بگیرد. برجامی که مشخصا احیای آن می تواند روابط ایران را 
با همسایگانش نیز بهبود بخشد. در راستای بررسی این مساله 
آرمان ملی گفت و گویی با محمدجواد جمالی نوبندگانی، 
نایب رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس دهم داشته 

است که در ادامه می خوانید.
 دولت سیزدهم درخصوص برجام و روند احیای 

آن باید به چه مسائلی توجه کند؟
چند موضوع درخصوص برجام وجود دارد که باید مدنظر 
دولت سیزدهم قرار گیرد. نخست اینکه امروز در حاکمیت 
ایران، ایده ای برای خروج از برجام وجود ندارد و حتی کسانی 
که از ابتدا با برجام مخالف بودند ،امروز به دنبال بهره برداری 
بهتر از برجام هستند و برای آن نقشه هایی می کشند. این 
پیامی است که جامعه جهانی می تواند پالس های آن را 
به وضوح از ایران دریافت کند. شاهد بودیم که پس از خروج 
ترامپ از برجام برخی تصور می کردند که ایران نیز از برجام 
خارج شود، اما عدم خروج ایران ازبرجام سبب شد تا آمریکا 
منزوی شده و حقانیت ایران اثبات شود و حتی آمریکا دو بار 
در اتفاقی نادر در شورای امنیت تنها ماند و صرفا یک کشور 
کوچک به نام دومینیکن از آن ها دفاع کرد. دولت سیزدهم 
باید از این تصمیم گیری خوب و تجربه های مربوط به آن 
استفاده کند. از ماه ها پیش قابل پیش بینی بود که احیای 
برجام در دولت سیزدهم نهایی می شود و همین اتفاق نیز 
افتاد و در دولت دوازدهم اتفاقی رقم نخورد. مساله مهم در 
روزهای بعد این است که باید مشاهده کرد که طرف های 
برجام تا چه میزان در مواضع شان از خود انعطاف نشان 
می دهند. مشخصا امروز این امر میسر نیست که طرفین به 
خواسته های صددرصدی خود دست یابند و اگر ایران بتواند 
غالب خواسته های خود را به دست آورد، باید از این فرصت 
استفاده کند. امروز ایران اگر بر غنی سازی بیشتر تاکید دارد 
به این علت است که می خواهد قدرت چانه زنی خود در ادامه 
مذاکرات را بیشتر کند. این امر را می توان از آن جا استنباط 
کرد که ایران متعهد شده است در صورتی که تحریم ها 
برداشته شود، ایران می تواند سریعا به تعهدات خود در حوزه 

هسته ای عمل کند و شرایط را به زمان گذشته بازگرداند.
 انتصابات در حوزه سیاست خارجی بر مسیر 

احیای برجام تاثیرگذار خواهد بود؟
باید منتظر پس از ۱4 مرداد بود و در آن برهه زمانی 
بسیاری از مسائل مشخص می شود. در ابتدا به نظر می رسد 
باید مسئول پرونده احیای برجام مشخص شود که آیا 
مسئولیت آن برعهده شورای عالی امنیت ملی باقی می ماند 
یا اتفاق دیگری رخ می دهد. انتصاب افراد در حوزه سیاست 
خارجی نخستین نشانه ای است که دولت سیزدهم از خود 
منتشر می کند و شاید تا حدودی آینده برجام را مشخص 
کند. مجموعا به نظر می رسد اگر تحریم ها لغو شود و این اراده 
وجود داشته باشد، برجام احیا خواهد شد و ایران مشخصا به 
تعهدات خود عمل می کند که امروز توپ در زمین کشورهای 

غربی است.
 ایران همزمان درخصوص منطقه و همسایگان 

خود باید چه سیاستی در پیش بگیرد؟
دولت دوازدهم تا هفته آینده به کار خود پایان می دهد 
و اگر بندی در برجام وجود دارد که برخی معتقدند اشتباه 
است، نباید به گونه ای رفتار کرد که کل برجام برهم  بخورد. 
این گونه نظرات را می توان در جلسات آتی مذاکرات 
در خصوص احیای برجام مطرح کرد. ایران امروز همسایگانی 
دارد و همزمان با پیشبرد روند مذاکرات احیای برجام باید 
روابط خودمان را نیز با همسایگان بهبود بخشیم. در این 
مسیر ثبات منطقه، تامین منافع ملی ایران و افزایش مبادلات 
اقتصادی محقق می شود. این یک ضرورت است و باید فارغ 
از مسائل دیگر روابط خود را با همسایگان تقویت کنیم. 
امروز کشور ترکیه عضو ناتو است و نمی توان گفت که ترکیه 
به علت اینکه عضو ناتو است باید روابط خود را با آن ها قطع 
کنیم. از سوی دیگر جمهوری آذربایجان روابط دوستانه ای 
با رژیم صهیونیستی دارد، اما ایران مجبور است که روابط 
خود را با این کشور حفظ کند و به  همین شکل ارمنستان 
نیز روابط خوبی با ایالات متحده دارد و این اصل درخصوص 
تمامی کشورها صادق است و ایران باید فارغ از این مسائل 
با همسایگان خود تعامل داشته باشد. از سوی دیگر برخی 
همسایگان نیز در راستای منافع ما گام برنمی دارند که نمونه 
آن پاکستان بود که مانع ایجاد خط لوله صلح شد، اما مشخصا 
به این علت نمی توانیم بسیاری از مسائل و روابط دیگر را 
نادیده گرفت و روابط را مخدوش کرد. ایران باید بر مشترکات 
اصرار داشته باشد و اختلافات را بزرگ نکند. ایران باید 
توجه ویژه ای به حوزه هایی داشته باشد که همسایگان مان 
علاقه مند به فعالیت در آن حوزه ها هستند تا از آن مسیر 

منافع خود را تامین کند.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: حالا مدعی شدند یک عضو تیم مذاکره 
رقصیده است، اما فراموش کردند خودشان در زمان مسئولیت دراتاق 
رقص، مذاکره کرده بودند! شاید به نظر خودشان نوعی انتقام تعریف شود، 
اما واقعیت این است که اقدامات و برنامه هایشان به مثابه یک سرگرمی 
با چاشنی طنز ارزیابی می شود. سیبل هجمه آنها سال هاست که تیم 
مذاکره هسته ای تعریف شده و از هر فرصتی برای هجمه به ظریف و یاران 
دیپلماتش استفاده می کنند که البته این هجمه ها بی دلیل نیست. نخست 
آنکه درصدد توجیه ناکارآمدی خودشان در برهه ای هستند که سهمی در 
تصمیم سازی ها داشتند و دوم اینکه تلاش می کنند ذهن و وقت ظریف و 
آگاهان به پاسخگویی به حاشیه سازی و طرح شایعات معطوف شود  تا 
مبادا به تشریح چرایی سنگ اندازی در مسیر مذاکرات هسته ای و ذکر نام 

اجرا کنندگان این پروژه ها بپردازند.
 گاندو کافی نبود؟

شاید گاندو معروف ترین پروژه برای هجمه به تیم مذاکره کننده هسته ای 
باشد. گاندو سریالی بود که در آن علاوه بر تاکید برعدم توانایی ظریف در 
پیشبرد مذاکرات، اتهاماتی به برخی اعضای تیم هسته ای وارد کرد به نحوی 
که وزیر امور خارجه نامه ای به مقام معظم رهبری نوشت. مردادماه سال 
۱۳۹۸ یعنی در زمان پخش »گاندو ۱«، محمدجواد ظریف درباره محتوای 
پاسخ رهبری به نامه خود درخصوص سریال گاندو ۱ گفته بود: »رهبری 
همیشه به من محبت داشتند و من وامدار محبت ایشان هستم، این محبت 
همچنان ادامه دارد و اگر محبت های ایشان نبود، برخی اتفاقاتی که در 
بعضی جاها می افتد، امکان تحمل را از بین می برد.« برخی مخالفان دولت 
در آن برهه چنین القا کردند که ظریف از آنچه در گاندو مطرح شده، هراس 
دارد،  اما واقعیت این نبود و او عنوان کرد: »در برابر انتقادات بسیار شکیبا 
هستم و هیچ مشکلی با انتقاد ندارم. انتقاد با تخریب، توهین و افترا فرق 
بسیار دارد و امیدوارم این بلیه از جامعه ما برداشته شود و به دنبال توهین 
و تخریب شخصیت افراد نباشیم.« سازندگان گاندو با ساخت مجموعه 
نخست این سریال نتوانستند به اهداف شان برسند؛ بنابراین گاندو 2 را 
آغاز کردند. سریال گاندو 2 در قسمت پنجم خود مدعی جاسوسی در تیم 
مذاکره کننده هسته ای پرداخته شود. این سریال با تاخیر پخش شد و برخی 

خبرگزاری ها مدعی شدند صدا وسیما از طرف دولت برای سانسور این 
قسمت از سریال تحت فشار بوده است. در این سریال یکی از اعضای تیم 
مذاکره کننده هسته ای »صابونچی« نام دارد؛ این نام در سریال گاندو 2 به 
اسامی دو تیم مذاکره کننده هسته ای یعنی عراقچی و روانچی شباهت دارد. 
در آن زمان حسام الدین آشنا، مشاور فرهنگی وقت رئیس جمهور هم درباره  
گاندو 2 در توئیتر نوشت:» ای کاش ضداطلاعاتی داشتیم که جرأت می کرد 
تحلیلی واقع بینانه از کارکرد امنیتی مجموعه های گاندو ارائه دهد. ای کاش 
آقای ظریف و وزیر اطلاعات حقایق را روشن کرده و قوه قضائیه هم عاقبت 
پرونده متهم جاسوسی در مذاکرات را اعلام می کرد. نباید کوتاه بینی های 
مقطعی جای هنر راهبردی را بگیرد.« در همان زمان، محمدجواد ظریف، 
وزیر امورخارجه کشورمان ویدیویی در صفحه اینستاگرامی خود منتشر 
کرد و در شرح آن نوشت: »منو بشناس که من ایرانم« که انتشار این ویدئو 
و این جمله، از سوی برخی رسانه ها، واکنش احتمالی به سریال »گاندو 2« 
تعبیر شد. پس از آن بود که پخش گاندو2 به یکباره متوقف شد. این روزها 
شنیده می شود که پخش این سریال از سر گرفته خواهد شد و شاید باز هم 

مثل همیشه ظریف و یارانش مورد اتهام و هجمه قرار گیرند.
 متکی رقص عضو تیم مذاکره را دید؟

اما گاندو پایان کار نبود. ظاهرا برخی از مسئولان سابق هم دل پری از 
موفقیت های ظریف و تیم مذاکره کننده دارند و اکنون که روزهای آخر 
مسئولیت آنهاست، انتقام گیری را در دستور کار قرار داده اند. آنها با طرح 
موضوعات به اثبات نرسیده چنین القا می کنند که تیم مذاکره کننده از 

شایستگی برخوردار نبودند و حرکات شان نادرست بوده است. قابل تامل 
است که این اتهامات از سوی افرادی مطرح می شود که روزی سکان اداره 
سیاست خارجی کشور در دست شان بود و البته موفقیتی نداشتند؛ مانند 
منوچهرمتکی! وزیر اسبق امور خارجه در » نشست راهبرد دولت انقلابی 
در مواجهه با دولت تروریست آمریکا« که به همت بسیج دانشجویی در لانه 
جاسوسی سابق آمریکا برگزار شد؛ با اشاره به نخستین مذاکره تلفنی روحانی 
در نیویورک با اوباما گفت: »بعد از اینکه مکالمه تمام شد یکی از اعضای 
شاخص هیأت که شاهد بر این مذاکره بود در آن اتاق شروع به رقصیدن 
می کند! و می گوید روحانی مچکریم! و توجه ندارد این موضوع ممکن است 
ضبط صوتی و تصویری شود.« آنچه متکی بیان کرد، سندی ندارد و لازم 
است برای اثبات ادعای خود بگوید که آیا در محلی که ذکر کرده، حضور 
داشته یا فردی برای او تعریف کرده است. شاید هم مانند همیشه ساخته و 
پرداخته ذهن مخالفان تیم مذاکره باشد که به صورت واقعیت مطرح می شود. 
از شخصیتی مانند متکی که دورانی وزیر خارجه بود، انتظار نمی رفت چنین 

ساده انگارانه ادعای رقص عضو تیم مذاکره کننده روحانی را داشته باشد.
 مذاکره متکی در اتاق رقص!

آنچه متکی بیان کرد نمی تواند مورد استناد قرار گیرد؛ چراکه سندی 
برای این ادعا وجود ندارد، مگر اینکه خودش در آن اتاق حضور داشته و 
شاهد رقص بوده باشد، اما ظاهرا آقای متکی اصولگرا فراموش کرده که 
در زمان مسئولیتش در اتاق رقص با هیلاری کلینتون مذاکره کرده است! 
نکته حالب اینجاست که سایت مشرق که مخالفتش با دولت روحانی و 
ظریف بر همگان عیان است، این مذاکره در اتاق رقص را فاش کرد. مشرق 
2۱دی ۹۳ به انتشار بخشی از خاطرات هیلاری کلینتون پرداخت که در آن 
آمده بود: »وسط سخنرانی ام در ضیافت شام در سالن رقص »ریتز کارلتو« 
)صحبت هایم را( قطع کردم و گفتم: »اکنون می خواهم مستقیماً خطاب 
به هیأت اعزامی به این کنفرانس از دولت جمهوری اسلامی ایران صحبت 
کنم.« سالن ساکت شد. منوچهر متکی وزیر امور خارجه ایران به فاصله چند 
صندلی از من نشسته بود. گفتم: »نزدیک به دو سال پیش، اوباما پیشنهاد 
صادقانه گفت وگو را به دولت شما ارائه داد. ما هنوز هم به این پیشنهاد متعهد 
هستیم. شما حق )برخورداری از( یک برنامه صلح آمیز هسته ای را دارید، 
اما همراه این حق، یک مسئولیت معقول هم می آید: اینکه از پیمانی تبعیت 
کنید که زیرش را امضا کرده اید و نگرانی های جهان در مورد فعالیت های 
هسته ای خود را به طور کامل رفع کنید. ما به شما اصرار می کنیم که این 
گزینه را انتخاب کنید، به خاطر مردم تان، به خاطر منافع تان و به خاطر 

امنیت مشترک ما.«

آرمان ملی- حمید شجاعی: خوزستان امروز 
با شرایط بغرنجی دست و پنجه نرم می کند و هر کسی 
با کوچک ترین اطلاعات از زندگی شهری و روستایی 
و با دیدن وضع مردم خوزستان، اعتراض و فریادش 
نسبت به عدم رسیدگی به مسائل این استان به هوا 
می  رود. مشکلات اقتصادی و معیشتی و گرمای 
هوا کم بود، حال خوزستانی ها با بحران کمبود آب 
نیز مواجه اند. هر چند به قرائت برخی کارشناسان 
مشکل آب آشامیدنی در خوزستان تا حدی حل 
شده و معضل اصلی، خشکسالی و نبود آب برای 
زمین ها و دام هایی است که در گرمای طاقت فرسای 
خوزستان از دست می روند. خوزستانی که تاکنون از 
بیشترین ذخایر آبی کشور برخوردار بوده است و پنج 
رودخانه بزرگ و کوچک از آن عبور می کنند، امروز 
به شرایطی رسیده که آب، ارزش طلا یافته و حتی در 
برخی روستاهای کمتر رسیدگی شده، همین آب با 
پرداخت هزینه تامین می شود. با این حال بسیاری 
بر این باورند که بحران خوزستان مساله ای نیست 
که با نگاهی سطحی و زودگذر به آن نگریست؛ 
بلکه باید با یک برنامه ریزی دقیق و مدون در سه 
سطح کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت بحران 
آب، اشتغال و معیشت مردم این استان را که حق 
بزرگی بر گردن ایران دارند را چاره کرد. در این میان 
بسیاری بر دولت روحانی و وزرایش خرده می گیرند 
که چرا با وجود اطلاع از بحران بی آبی در خوزستان، 
با بی توجهی از این مساله عبور کرده و امروز با 
شدت گرفتن اعتراضات مردمی به این مساله ورود 
پیدا کرده اند. همین مساله نیز باعث شد تا به رغم 
سفر اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور 
به خوزستان و برنامه ریزی برای حل بحران، این 

اعتراضات فروکش نکرده که این بار از طریق صحن 
علنی مجلس دنبال شده و وزیر کشور را برای بی 
توجهی به وضعیت مدیریت استانی به مجلس 
بکشانند. هرچند به نظر می رسد نمایندگان در این 
روزهای آخر دولت دوست دارند وزرای روحانی را 
فارغ از پاسخگویی  و اقناع یا عدم اقناع با کارت زرد 
جریمه کنند. دیروز هم نوبت رحمانی فضلی بود که 
در ادامه هم قطارانش در دولت از سوی مجلس با 

کارت زرد جریمه شود.
   پاسخگویی در کشور باب شود

روز گذشته بود که در ساعات ابتدایی آغاز 
مجلس سوال از وزیر کشور در دستور کار قرار 
گرفت و نماینده اهواز با قرار گرفتن پشت تریبون با 
بیان اینکه استان خوزستان تابلوی همه بحران های 
کشور شده است، مدعی شد: این موضوع به 
وضعیت مدیریت استانی و شهرستانی منصوبان 
وزیر کشور بر می گردد. مجتبی یوسفی درباره 
سوال خود از وزیر کشور درباره علت عدم نظارت 
بر عملکرد شهرداری ها و عدم اجرای مفاد قانون 
شرایط انتخاب شهرداران اظهار داشت: هدفم از 
طرح سوال در هفته پایانی دولت این بود که پیامی 
به دولت و وزرای آینده داده شده و پاسخگویی 
در کشور باب شود. وی گفت: قانونگذار به وزیر 
کشور و به تبع آن استانداران و فرمانداران اختیار 
داده که اعتبارات مصوب مجلس را برای حل 
مشکلات قبل از تبدیل شدن آن به بحران استفاده 
کند نه اینکه بعد از ایجاد بحران و به دنبال آن 
آسیب دیدن روحی و مالی مردم گفته شود که 
اختیاری نداشتیم. نماینده اهواز عنوان کرد: حدود 
۳2۶ قطعه زمین در اهواز حداقل به قیمت آن 

روز حدود ۳۵۰ میلیارد تومان به فروش رفت که 
تنها نیمی از این مبلغ دریافت شد و همان مبلغ 
نیز به پروژه های غیرضروری تخصیص یافت، 
در شرایطی که خانه های مردم در شهر اهواز 
تنها با بارش ۱۱ میلیمتری باران، یک متر به زیر 
فاضلاب می رود و آنگاه برای ساماندهی این معضل 
اعلام شد که 2۰میلیارد تومان منابع در اختیار 
نداریم که نشان از سوء مدیریت شما، استانداران 
و فرماندارانتان دارد. یوسفی اضافه کرد: آقای 
رحمانی فضلی نتیجه انتصابات شما در خوزستان، 
آبگرفتگی اهواز، بوشهر، بندرعباس و نارضایتی 
مردم بود. وی تصریح کرد: مجلس در بودجه 
سالانه امسال ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبارات در نظر 
گرفت، اما متأسفانه رئیس سازمان برنامه و بودجه 
و رئیس جمهور برایشان اهمیتی نداشت که قبل از 

وقوع بحران مدیریت لازم را انجام دهند. 
   عدم واگذاری اختیارات به استانداران 

وزیر  کشور در جلسه علنی دیروز مجلس در 
پاسخ به سوال مجتبی یوسفی، نماینده اهواز 
در خصوص علت عدم نظارت بر عملکرد شهرداری ها 
و عدم اجرای مفاد قانون شرایط انتخاب شهرداران 
بیان کرد: ما در حوزه شهرداری ها و شوراهای شهر 
و روستا از لحاظ عملکرد با موضوعات، ضعف ها و 
ناکارآمدی هایی در کنار توانمندی ها و موفقیت ها 
روبه رو هستیم. عبدالرضا رحمانی فضلی گفت: 
لایحه جامع اصلاح قانون انتخابات چهارسال قبل به 
مجلس آمد و در این لایحه در بحث اصلاح وظایف 
شوراهای شهر و درخصوص عملکرد شهرداران 
پیشنهاداتی مطرح شده است، اما هنوز مجلس 
فرصت بررسی پیدا نکرده است. در بحث عزل و نصب 

شهرداران، شوراهای شهر، شهرداران را انتخاب 
می کند و در شهرهای بالای 2۰۰ هزار نفر با حکم 
وزیر کشور و در شهرهای زیر 2۰۰ هزار نفر با حکم 
استانداران، شهردار انتخاب می شود. اگر اختلافی 
بین وزارت کشور و شورای شهر پیش آید، قانون 
می گوید باید به شورای حل اختلاف رفته و اگر شورا 
حق را به شورای شهر دهد حتی خود شورای شهر 
می تواند پست شهردار را بدهد. وی افزود: در عزل 
شهرداران نیز وزیر کشور هیچ اختیاری ندارد، 
به عبارت دیگر زمانی که وزیر حکم شهردار را امضا 
می کند اختیاری نه در تحقیق و تفحص، نه در نظارت 
و نه در عزل شهردار ندارد و این یک خلأ بزرگ 
قانونی است که وزیر از ظرفیت نظارت و برخورد 
و اقدام برخوردار نیست. رحمانی فضلی بیان کرد: 
تجربه ثابت کرده که اگر امور اجرا از بحث نظارت و 
سیاستگذاری در حوزه شهرداری ها، شوراهای شهر 
و روستا جداسازی نشود با مشکل مواجه خواهیم 
شد. باید یک رابطه تعاملی مثبتی شکل بگیرد 
و شهرداری ها و شوراهای شهر و روستا به بحث 
ارتقای مدیریت شهری و رفاه شهروندان اقدام کنند. 
دستگاه های اجرایی وظایف، ماموریت ها و منابع 
خود را دارند و هر کدام با توجه به سیاست هایی 
که از راس دستگاه اجرایی به آنها اعلام می شود، 
کار خود را انجام می دهند. رئیس شورای امنیت 
کشور عنوان کرد: از ضعف هایی که باعث شده ما در 
توسعه کشور با مشکل مواجه شویم، نظام اداری و 
عدم واگذاری اختیارات به استانداران است. امیدوارم 
مجلس با ریاست آقای قالیباف که حساسیت بالایی 
نسبت به مسائل اجرایی دارند در این زمینه اقدام 
لازم را انجام دهد. آنچه که امروز در خوزستان، 
سیستان و بلوچستان و استان های محروم با آن 
مواجه هستیم، ناشی از عدم تعادل و توازن در سطح 
ملی است. باید به استانداران این اختیار داده شود 

که به صورت مستقل عمل کنند.
   کارت زرد به وزیر کشور

در جلسه علنی روز گذشته مجلس ، مجتبی 
یوسفی نماینده  اهواز سوالی از وزیر کشور درباره 
علت عدم نظارت بر عملکرد شهرداری ها و عدم 
اجرای مفاد قانون شرایط انتخاب شهرداران پرسید 
که بعد از توضیحات وزیر کشور، یوسفی گفت که 
قانع نشدن بنده چیزی از ارزش آقای رحمانی فضلی 
کم نمی کند. می خواهیم فتح بابی شود که بعد از 
اتمام کار هر مدیری، به اشکالات دوران مسئولیتش 
رسیدگی شود. در نتیجه با قانع نشدن وی، سوال 
نماینده اهواز در مجلس به رای گذاشته شد و 
با قانع نشدن مجلس از توضیحات وزیر کشور، 

نمایندگان به رحمانی فضلی کارت زرد دادند.

متکی مهمان اتاق رقص کلینتون!      هیلاری از ضیافت شام با منوچهر متکی در اتاق رقص نوشت، مشرق منتشر کرد؛
   این بار هم مخالفان ظریف به کاهدون زدند؛ رقص عضو تیم مذاکره سند دارد؟

بی اطلاعی از قطع 
اینترنت زمان اعتراضات

استقلال شهرداری 
خدشه دار نشود

اصلاح طلبان با مردم 
همراه شوند

 

/ تطبیق ص۳

 نماینده تبریز در مجلس درباره اعتراضات اخیر در تبریز گفت: 
اعتراضات به صورت گسترده نبود. روز یک شنبه در ساعتی معین 
تجمعاتی شکل گرفت، اما با حضور عوامل امنیتی، ادامه پیدا 
نکرد. محمدحسین فرهنگی درخصوص تعداد بازداشتی  بیان 
کرد: طبیعتا به صورت متفرقه ممکن است افرادی بازداشت 
شده باشند. بخشی از اخباری که در فضای منتشر شد، منطبق با 
واقعیت است و بخشی دیگر فقط صداگذاری هایی است که انجام 
شده است، مثلا خود فیلمبردار مطلبی را می گوید و شعاری را 
می دهد با گوشی خود فیلم می گیرد و ربطی به جمعیت حاضر 
نداشته است. وی اظهار کرد: این اعتراضات -پس از فراخوانی که 
در داخل و خارج داده شد- به گونه ای نبود که درگیری در آن 
وجود داشته باشد و در همان ساعت اولیه مردم پراکنده شدند. 
او درباره قطعی اینترنت در تبریز بیان کرد: اطلاعی از قطعی 
اینترنت در تبریز ندارم اینکه آیا قطعی برای همان محدوده 
خاص بوده یا وسیع تر از آن؛ زیرا نهادهای خاصی مسئول این 

کار هستند.

فعال سیاسی اصولگرا گفت: بدون در نظر گرفتن شاخص ها و 
اعلام برنامه گزینه های پیشنهادی منتخبان، مطرح کردن افراد 
از سوی کسانی غیر از منتخبان نمی تواند به انتخابی درست و 
شهرداری کارآمد کمک کند. شهردار آینده پایتخت باید قدرت 
رایزنی در هیات دولت را داشته باشد؛ چراکه تنها شهرداری است 
که عضو هیات دولت محسوب می شود؛ بنابراین یک فرد قوی، 
منطقی و شجاع که در هیات دولت قدرت رایزنی داشته باشد باید 
انتخاب شود. مجتبی شاکری افزود: پیشنهاد من به دوستانی 
که برای مدیریت آینده شهر تهران نظر می دهند از جمله آقای 
قالیباف این است که اجازه بدهند شورای اسلامی شهر خودش 
به این تصمیم برسد؛ یعنی برنامه ها را از مصداق ها دریافت کند 
و براساس بررسی دقیق برنامه ها و راهکارهای نامزدها، انتخاب 
صورت گیرد. اعلام نظر و پیشنهاد افراد پیش از بررسی دقیق 
برنامه نامزدها از سوی منتخبان شورای ششم شهر، هم استقلال 
شورای شهر را خدشه دار می کند و هم اینکه انتظارات در یک 

شکل منطقی مورد ارزیابی قرار نمی گیرد.

قائم مقام حزب اتحاد ملت تأکید کرد: گفتمان اصلاحات باید 
به گونه ای بازسازی شود که اکثریت جامعه باور کنند که اصلاحات 
و اصلاح طلبان نماینده شایسته ای برای پیگیری مطالبات آنها 
هستند. در شرایطی که نزدیک به ۵۸ درصد مردم به نوعی به 
گزینه های موجود در انتخابات نه گفتند و این یعنی امروز ایران 
از انواع شکاف ها و گسست های فرهنگی اجتماعی، اقتصادی و 
سیاسی رنج می برد و انتخابات با وضع موجود نمی تواند نسبتی با 
این شکاف ها برقرار کند. آذر منصوری افزود: ادامه این وضعیت 
برای آینده ایران بسیار خطرناک است و هر روز ممکن است 
در گوشه ای از ایران شهروندان معترض نسبت به وضع موجود 
اعتراض کنند؛ اصلاح طلبان باید نسبت خود را با این گسست ها 
روشن کنند و برای حل آن با همراه شدن با مردم، به حاکمیت 
پیشنهاد دهند؛ در این صورت می توان امیدوار بود که کانون 
قدرت اصلاح طلبان -که مردم هستند- با آنها همراه شده و در 
بزنگاه های انتخابات برای شکل گیری معنا و مفهوم انتخابات 

اثربخشی بیشتری داشته باشند.

»آرمان ملی« از حضور رحمانی فضلی در مجلس برای بحران خوزستان گزارش می کند:

 کارت زرد 
 به وزیر کشور 

در زمین خوزستان 
   نماینده اهواز: نتیجه انتصابات در خوزستان، آبگرفتگی اهواز و نارضایتی مردم بود


